
  سيس�تان و بلوچس�تان: مديركل پزش��كي قانوني سيستان و 
بلوچستان گفت: در 10 ماهه نخست س��ال جاري، 736 نفر در حوادث 
ترافيكي استان سيستان و بلوچستان جان خود را از دست دادند كه اين 
آمار در مقايسه با مدت زمان مشابه سال گذشته )788نفر(، 7درصد كاهش 
را نش��ان مي دهد.  رضا عبدي افزود: بيشترين تلفات حوادث ترافيكي با 
536 مورد در جاده هاي برون  شهري و پس از آن با 126 مورد در جاده هاي 

 روستايي، 74 مورد در مسيرهاي درون شهري گزارش شده است. 
  كاشان: آزمايش��گاه مركزي ش��ركت آب و فاضلاب كاشان موفق 
به اخذ گواهينامه اس��تاندارد بين المللي ISO/ IEC 17025  ش��د.  

مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب كاشان 
با اع��لام اين خبر گفت: تأمين آب س��الم 
و باكيفي��ت از مهم تري��ن دغدغه ه��اي 
ش��ركت آب و فاضلاب كاشان است و اخذ 
گواهينامه ه��اي مل��ي و بين المللي براي 
كنترل كيفيت آب شرب شهروندان در اين 
راستا مي باش��د.  محمدرضا اسدي افزود: 

آب سالم و بهداشتي يكي از مهم ترين عوامل مؤثر بر سلامت شهروندان 
است از اين رو شركت آب و فاضلاب به صورت مستمر و از نواحي مختلف 
شهرستان از آب مصرفي نمونه برداري كرده و سلامت و كيفيت آن را در 

آزمايشگاه مركزي اين شركت كنترل مي نمايد. 
  هرمزگان: مدير آموزش و پرورش قشم از كسب رتبه برتر پروژه مهر 
دراستان هرمزگان طي سال تحصيلي ۹5 خبر داد.  بهرام پوراشرف گفت: 
پروژه مهر با هدف آماده سازي و مهيا نمودن امكانات و وسايل آموزشي، 
رفع نواقص و كمبود هاي موجود، ساماندهي مطلوب نيروي انساني و فراهم 
آوردن فضاهاي استاندارد آموزشي مسير تحقق اهداف نظام تعليم و تربيت 
را هموارتر مي سازد.  وي افزود: آموزش و پرورش قشم با دارا بودن بيش 
از 145 آموزشگاه دولتي و غير دولتي روس��تايي و شهري و برخورداري 
بيش از يك هزار معلم و همچنين تحت پوشش قرار دادن بيش از 21 هزار 
دانش آموز در مقاطع مختلف تحصيلي و پيش دبستاني به گونه اي در مسير 
آماده سازي و مهيا نمودن شرايط مطلوب آموزش گام برداشته كه بهترين 

عملكرد را در بين مناطق آموزشي استان را به دست آورد. 
  ورامين: دومين سمن جوانان ورامين با تشكيل مجمع اين سمن 
فعاليت رسمي خود را آغاز كرد.  رئيس اداره ورزش و جوانان شهرستان 
ورامين گفت: س��من ها بهترين كمك براي انجام برنامه هاي فرهنگي 
هستند در همين راستا سمن جوانان »جوانه« با حضور ملكا مسئول 
تشكل هاي جوانان اداره كل ورزش و جوانان استان تهران در اداره ورزش 
و جوانان شهرستان ورامين برگزار شد و اين سمن فعاليت رسمي خود را 
آغاز كرد.  ابراهيم شيركوند ادامه داد: اشتغال مشكل اصلي جوانان است 
و برطرف كردن مشكلات در اين زمينه بايد در اولويت باشد و اين امر 
فقط با همدلي و وحدت مسئولان شهرستاني و استاني ميسر است كه 

اميدواريم بتوانيم اين كار را در سال ۹6 انجام دهيم. 

اعتراض بسيج اساتيد و نخبگان حوزه هاي علميه 
به سند اجراي آموزش 2030

س�ند آموزش 2030 نام�ي فريبنده و 
به ظاه�ر مطاب�ق ب�ا حركت�ي جهاني     قم

در عرص�ه آموزش اس�ت كه چن�دي پي�ش در حض�ور برخي از 
مسئولان از آن رونمايي شده است. 

بر اساس بيانيه دبيرخانه بسيج اس��اتيد و نخبگان حوزه هاي علميه و 
مطابق با سند جهاني آموزش 2030 كه در تاريخ ۹5/۹/20 و با حضور 
محمد فرهادي، وزير علوم، تحقيقات و فن��اوري؛ فخرالدين احمدي 
دانش آشتياني، وزير آموزش و پرورش؛ شهين دخت مولاوردي، معاون 
رئيس جمه��وري در امور زنان و خانواده و جمعي از مس��ئولان وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي رونمايي ش��د، بيم آن مي رود كه 
فرهنگ غرب در كش��ورمان از ارزش و داش��ته هاي فرهنگي كه طي 
انقلاب 57 به دنبال آن بوديم و در واقع انقلاب فرهنگي را در كش��ور 

شكل داده بود، پيشي گرفته و بر آن سايه افكند. 
سند مذكور كه به تصويب يونسكو هم رسيده، به دنبال جهت دهي جهاني 
نظام آموزش كشورها در تمام سطوح اس��ت. در واقع روح حاكم بر همه  
اهداف اين سند، جهاني سازي فرهنگ غرب و توسعه سلطه فرهنگي آنان 
بر كشورها است كه به عنوان برخي از اهداف پنهان آن شناخته مي شود. 

اين اهداف نه تنها با فرهنگ و ارزش هاي اسلامي، بلكه حتي با فرهنگ 
شرقي نيز س��ازگاري ندارند. س��ند جهاني آموزش 2030 تعهدات و 
الزاماتي را براي كشورهايي كه آن را بپذيرند به دنبال خواهد داشت كه 
عدم پايبندي به آنها ده ها پيامد ناگوار را برايشان در جوامع بين المللي 
رقم خواهد زد. ع��لاوه بر اين در صورت اجرا نيز دور ش��دن، تخريب و 
تضعيف ارزش هاي اسلامي، حذف برخي آموزه ها و قوانين اسلامي در 
كتاب هاي درسي به سبب پذيرش برابري جنسيتي، آموزش اعلاميه 
جهاني حقوق بشر در همه سطوح آموزشي بدون توجه به مغايرت آن 
با قوانين و ارزش هاي اسلامي، گذر از بس��ياري ارزش هاي اخلاقي و 
اسلامي در سطح خانواده، كنار گذاش��تن آموزه هاي جهاد و شهادت، 
تسليم شدن در برابر گروه هاي غيرقانوني و پيروان فرق ضالهّ و انحرافي 
مانند بهائيت و تسليم در برابر خواسته هاي آنان با قبول تسهيل پايش 
پديده حذف اجتماعي در آموزش، ترويج نوعي تساهل و تسامح در برابر 
ارزش هاي منفي و ضد ديني با عنوان»آموزش بين فرهنگي«، پذيرش 
نوعي نظارت و در مواردي حتي دخالت فرهنگي از جانب غرب به سبب 
قبول نظارتِ جهاني، انفعال در برابر توهين به مقدس��ات اس��لامي به 
دليلِ پذيرش مرجعيت حقوق بين الملل به ظاهر بشردوستانه، با امكانِ 

پرورشِ ده ها سلمان رشدي و شارلي ابدو را در پي خواهد داشت.

بازگشت ۱۵۱ واحد صنعتي كوچك و متوسط 
مركزي به چرخه توليد 

۱۵۱ واحد توليدي كوچك و متوس�ط    مركزي
اس�تان طي س�ال جاري در راس�تاي 
 تحقق اقتص�اد مقاومتي به چرخ�ه توليد بازگش�تند و علاوه بر 
كردن�د.  ايج�اد  ه�م  اش�تغال  خ�ود،  نيروه�اي  ج�ذب 
اس��تاندار مركزي با اعلام اين خبرگفت: طي 37جلس��ه ستاد اقتصاد 
مقاومتي در استان، ۹50 واحد كوچك و متوسط از 675 ميليارد تومان 
وام با هدف راه اندازي و فعال كردن واحدهاي توليدي بهره مند شدند. 

محمود زماني قمي افزود: ۹5 كارخانه بزرگ و مادر رصد شدند و با رفع 
برخي از مشكلات آنان، طي دو سال اخير به سمت توليد حركت كردند 
به نحوي كه توليد آنان بين 20 تا 60 درصد افزايش و بهبود يافته يا اقدام 
به صادرات توليدات خود كردند.  زماني قمي ادامه داد: همه اين تحولات 
در استان نشان از آن دارد مسيري كه براي احياي صنايع در پيش گرفته 
شده درست است و مي تواند ما را به سرمنزل مقصود برساند.  استاندار 
مركزي با اشاره به اينكه مي دانيم هنوز راه زيادي در پيش داريم، گفت: در 
حوزه صنايع خوشه اي و مادر استان نيز مشكلات مورد بررسي قرار گرفته 
و آنها كه در استان قابل برطرف شدن بوده اقدامات لازم صورت گرفته 
و آن مشكلات هم كه مي بايست در س��طح ملي بررسي شود با وزراي 
مربوطه رايزني صورت گرفته و هنوز هم پيگير مطالبات هستيم اما براي 
هر يك از واحدها بايستي نسخه خاص خودش پيچيده شود.  زماني قمي 
با اشاره به نقش استان مركزي در اقتصاد كشور گفت: با تمام مشكلات 
پيش رو اين استان همچنان نقش ملي و فراتر از جغرافياي خودش را در 
اقتصاد كشور دارد و توليد 16ميليون ليتر بنزين مصرفي روزانه كشور در 

پالايشگاه امام خميني)ره( شازند نشان از اين نقش بزرگ است. 

آنان كه به اردبيل 
محمد رضا هاديلو

   گزارش2
سفر كرده باشند 
خ�وب مي دانند 
مهم نيس�ت در چه فصلي پاي ب�ه اين خطه 
ايران گذاشته اند، بلكه حتماً بايد با خود لباس 
گرم برداشته باشند. اين لباس گرم براي نيمه 
دوم فصل بهار و تابس�تان و نيم�ه اول پاييز 
است. يعني ش�ش ماه هوا خنك و شش  ماه 
بارش برف و باران و سوز و سرما. با اينكه اين 
آب و هوا براي مسافران و گردشگران به نوبه 
خود بسيار لذت بخش است اما موجب شده تا 
كارهاي عمراني اكثراً زمين بماند و اردبيل با 
كمبود فضاي سبز و طراوت كم دوام آن مواجه 
شود. هر چند سال هاست مسئولان از مطالعه 
و تحقيق ب�راي بهب�ود اين وضعي�ت وعده 
داده اند اما هنوز در عمل كاري صورت نگرفته 
و جزو دغدغه هاي اردبيلي ها به شمار مي آيد. 

    
اگ��ر بخواهيم بگويي��م اردبيلي ها چن��د ماه از 
س��ال را مي توانند به كارهاي عمران ش��هري و 
فضاسازي هاي عمومي اختصاص بدهند فقط به 
سه ماه خرداد، تير و مرداد مي توانيم اشاره كنيم.  
زيرا قبل و بعد از اين ماه ها حتماً ش��هرهاي اين 
استان دچار سرما و بارش هاي گوناگون هستند. 
عواملي كه به خاطر غير پيش بيني بودنش��ان، 
اجازه هر گونه برنامه ريزي درستي را از مسئولان 

شهري مي گيرد. 
   اردبيل 9 ماه در پاييز

الان كه شمارش معكوس براي فرا رسيدن سال 
نو و آغاز فصل بهار شروع شده است در اكثر نقاط 
اردبيل برفي به ارتفاع يك متر بر زمين نشسته و 
سرما چند روزي است كه مدارس را به تعطيلي 
كشانده است. اين برف و سرما حداقل تا دو ماه 
آينده مهم��ان اردبيل خواهد بود ام��ا بعد از آن 

هم خيل��ي نمي توان به آرامش آس��مان اعتماد 
كرد.  اكثر پارك هاي اردبيل هميش��ه انباش��ته 
از چمن هاي خاكس��تري و بوته هاي بي برگ و 
گل هايي اس��ت كه در كنار درختان خش��كيده 
منتظر گرماي بهار خوابيده ان��د. در طول معابر 
و خيابان ه��ا درختان خش��كيده ك��ه در مقابل 
تندبادها برخي قامت خم كرده اند رديف شده اند. 
رنگ جداول و چراغاني ها نيز كم سو تر از آن است 
كه بتواند نشاطي به منظره شهري ببخشد.  شايد 
به جرئت بت��وان گفت، اين نه تصوي��ر امروز كه 
تابلويي است كه اردبيلي ها بيش از ۹ ماه از سال 

شاهد آن هستند.  
هر چند مس��ئولان ش��هري سال هاست وعده 
داده اند با استفاده از تجربيات كشورهاي سردسير 
به اصلاح و تغيير اين وضعيت خواهند پرداخت 
اما در عمل فضاي سبز گرفتار بهانه هاي كمبود 
مالي و طرح هاي مطالعاتي شده است.  به عقيده 
كارشناسان و خود ش��هروندان اردبيلي فضاي 

س��بز اين نقطه از ايران متناسب با اقليم منطقه 
نيست و حتي در ميزان آن هم نمي توان به اعداد 
و ارقام قابل دفاع رسيد.  هر چند طي سال جاري 
20 هكتار به فضاي سبز شهر اردبيل اضافه شده 
و شهرداري اين اقدام را بسيار قابل توجه عنوان 
كرده است، اما بايد توجه داشت كه فضاي سبز 
شهر اردبيل كمتر از ميانگين كشوري است.  هم 
اكنون سرانه فضاي سبز شهري در اردبيل 7/5 
مترمربع است و اين در حالي است كه در كشور 
ميانگين س��رانه ۹ مترمربع و در استانداردهاي 
تعريف ش��ده اين ميانگي��ن 15 مترمربع اعلام 
مي شود.  به تعبيري در مقايسه با شهرهاي مشابه 
نيز اردبيل به لحاظ فضاي سبز كم برخوردار است. 
موضوعي كه مديركل حفاظت از محيط  زيست 

استان به آن تأكيد مي كند. 
   سال سرسبزي در پيش است

چند سالي است كه اردبيل هم به ليست شهرهاي 
آلوده كشور اضافه شده است؛ شهري كه هوايش 

تا همين دهه هاي اخير ب��ه عنوان مطبوع ترين 
هواي كل ش��هرهاي جهان مطرح بود.  اما حالا 
كمبود فضاي سبز نشاط و طراوت زندگي شهري 
را تحت تأثير قرار داده اس��ت و به يكي از دلايل 
تشديد آلودگي هوا در اردبيل تبديل شده است.  
»اردبيل با كمبود فضاي س��بز مواجه اس��ت و 
همين معضل عواقبي دارد ك��ه ايجاب مي كند 
توس��عه فضاي س��بز در اولويت باش��د.« اينها 
بخشي از حرف هاي محمد خداپرست مديركل 
حفاظت از محيط زيس��ت اس��تان اردبيل است 
كه در گفت وگو با مهر و با اش��اره به اينكه عمده 
آلودگي هواي اردبيل از ريزگردهاي داخلي است 
كه توسعه فضاي سبز مي تواند آن را تعديل كند، 
مي گويد: »هر چند آلودگي هوا در اردبيل مانند 
برخي اس��تان ها وضعيت بحراني ندارد اما نبايد 
از وضعيت فعلي غفلت ك��رد.« البته با توجه به 
گزارش هاي موج��ود بيش��ترين كمبود فضاي 
سبز در اطراف ش��هر اردبيل، س��كونتگاه هاي 
غيررسمي و ش��هرك هاي تازه تأسيس به ويژه 
شهرك هاي مهر مش��اهده مي شود.  با اين حال 
به گفته مديرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز 
شهرداري اردبيل از س��ال هاي گذشته مطالعه 
كاش��ت گونه هاي بومي متناس��ب با اقليم شهر 
اردبيل آغاز شده و در نظر دارند كاشت درختان 
سوزني برگ و دائم سبز را در اردبيل آغاز كنند.  
بهروز محبي با بيان اينكه بنده قبول دارم فضاي 
سبز اردبيل به ويژه در زمستان مطلوب نيست و 
سبزينگي ديده نمي شود، به هزينه كرد 7 ميليارد 
توماني براي حفظ، نگهداري و توسعه فضاي سبز 
ش��هري اردبيل اش��اره كرده و مي گويد: »سال 
آينده تغييرات محسوسي در فضاي سبز شهري 
اردبيل مشاهده خواهد شد.« مسئله اي كه همه 
مسافران و گردشگران و از آن مهم تر، شهروندان 

اردبيلي در انتظار عملي شدن آن هستند. 

اوايل سال 85 بودكه مسئولان فولاد خوزستان 
طرح ساخت كارخانه جديد در شهرستان شادگان 
را به عنوان چهارمين طرح از مجموعه طرح هاي 
فولادي پيش��نهاد كرده و در توجي��ه اقتصادي 
اجراي اين طرح اعلام كردند: اين موضوع علاوه 
بر ايجاد اشتغال و ارزآوري مي تواند راه صادرات 
فولاد توليدي را به كش��ورهاي همسايه از جمله 
عراق نيز هموار كند.  مدي��ر طرح كارخانه فولاد 
شادگان مي گويد: »محل احداث پروژه در جنوب 
ش��رقي و 35 كيلومتري شهرس��تان ش��ادگان 
و در فاصل��ه ح��دود 10 كيلومتري از س��ربندر 
»بندرامام خميني)ره(« و در زميني به وس��عت 

6كيلومتر مربع انتخاب شد.«
كريم رس��تمي زاده مي افزايد: »اين پروژه ش��امل 
طراحي، ساخت، تهيه تجهيزات، نصب، راه اندازي و 
بهره برداري و آموزش براي دو بخش احياي مستقيم 
و انباشت و برداش��ت و بخش ذوب و ريخته گري 
اس��ت.« وي ادامه مي دهد: »طبق برنامه ريزي ها 
س��الانه يك ميليون تن ف��ولاد م��ذاب توليد و به 
صورت ش��مش با ابعاد 150 در 150 ت��ا 200 در 

200 ميلي مت��ر عرضه مي ش��ود و براي س��اخت 
ميلگرد، تيرآهن، مفتول و ديگر محصولات نوردي 
به كارخانجات نورد سراسر كشور فرستاده مي شود.« 
همچنين طبق برنامه ريزي ها، اين طرح با مشاركت 
65 درصدي فولاد خوزستان و 35 درصدي سازمان 
توسعه و نوسازي معادن و صنايع معدني ايران، اجرا 
و اعتبار مورد نياز آن نيز از محل قرارداد تأمين مالي 
كه بين دولت هاي ايران و چين منعقد ش��ده بود 
تأمين شد.  در حالي كه به گفته مدير طرح كارخانه 
فولاد شادگان قرار بود عمليات اجرايي واحد احيا 
از ارديبهش��ت ماه س��ال 86 و واحد فولادسازي از 
خردادماه سال 87 آغاز ش��وند و در نيمه هاي اول 
سال ۹3و۹4 به بهره برداري برسند اما بروز برخي 

مشكلات موجب تأخير در اين روند شد. 
   اختلاف با سازمان محيط زيست 

گزارش ها نشان مي دهد از زمان كلنگ زني فولاد 
شادگان سازمان محيط زيست خوزستان به عنوان 
يكي از مدعيان اين پروژه، همواره شرط راه اندازي 
را رعايت تمامي اس��تانداردهاي زيست محيطي 
اعلام كرد.  مديركل محيط زيس��ت خوزس��تان 

در اين خصوص به »جوان« مي گوي��د: »از آنجا 
كه اين س��ازمان به عنوان متولي رعايت تمامي 
استانداردهاي زيس��ت محيطي به شمار مي رود 
لذا تمامي طرح ها بايد در ابتدا شرايط مورد نظر را 
رعايت كنند.« احمدرضا لاهيجان زاده مي افزايد: 
»در بحث ساخت كارخانه ذوب آهن شادگان دو 
موضوع مهم مطرح بود؛ يكي بحث ميزان استفاده 
از آب ت��الاب و ديگري ميزان آلودگي و پس��اب 
ناشي از اين كارخانه كه آن زمان اعلام كردم براي 

گرفتن مجوز بايد اين دو موضوع حل شود.«
وي ادامه مي دهد: » از آنجايي كه كارخانه فولاد 
ش��ادگان به 2 هزار مترمكعب آب در ساعت نياز 
داش��ت كه اين موضوع در درازمدت تأثير منفي 
برتالاب داش��ت و از طرفي فاضلاب هاي توليدي 
نيز به اين مكان وارد مي ش��د لذا اين دو موضوع 
مورد اختلاف ما با مديران كارخانه بود كه تاكنون 
حل نشده است و طبق قانون بايد براي راه اندازي 
اين صنعت حتماً موافقت سازمان محيط زيست 
دريافت ش��ود.« در پ��ي اين اظه��ارات برخي از 
مسئولان اس��تاني نس��بت به آن واكنش نشان 

دادند كه مهم ترين آنها نماينده مردم ش��ادگان 
در مجلس شوراي اسلامي بود كه با رد اظهارات 
مديركل محيط زيس��ت خوزس��تان به »جوان« 
مي گويد: »متأس��فانه برخي از مسئولان استان 
نمي خواهند مش��كل اقتصادي و اشتغال در اين 
منطقه حل ش��ود و به همين خاطر نيز درمسير 
راه اندازي اين كارخانه س��نگ اندازي مي كنند.« 
حجت الاسلام مجيد ناصري نژاد مي افزايد: »بارها 
در جلساتي كه با اين مسئولان داشتم گفتم كه 
اگر بحث مقابله ب��ا آلودگي برايتان مهم اس��ت 
چرا جلوي مزارع نيش��كر را نمي گيريد كه هم با 
پساب هاي خود و هم با آتش زدن مزارع به شدت 

محيط زيست را آلوده مي كنند؟«
وي ادام��ه مي دهد: »از آنجا كه بح��ث بيكاري از 
مهم ترين دغدغه ها در اس��تان خصوص��اً در اين 
منطقه است لذا نبايد جلوي اين كار گرفته شود.« 
برخي اختلافات درميان مسئولان برسر راه اندازي 
فولاد شادگان موجب ش��د تا استاندار خوزستان 
اعلام كند: »بايد براي اين كار تمام اس��تانداردها 
رعايت شود چراكه هم حيات تالاب و هم كارخانه 
فولاد براي مردم منطقه از اهميت بالايي برخوردار 
است.« غلامرضا ش��ريعتي افزود: »براي توسعه 
كارخانه فولاد ش��ادگان نمي شود وارد مرز تالاب 
شد زيرا اين اكوسيستم داراي اهميت بالايي بوده 
و بايد همه براي حفظ آن تلاش كنيم.« وي ادامه 
داد: »از طرفي بحث اش��تغال در استان مي طلبد 
تا اين كارخانه هرچه زودتر به بهره برداري برسد.«

  مشكلات كارخانه از زبان مدير عامل 
بررس��ي ها نش��ان مي دهد، درحال حاضر فولاد 
شادگان علاوه بر مسائل محيط زيستي با مشكلاتي 
همچون بحث توس��عه زمين، مس��ئله آب، برق و 
گاز مورد نياز كارخانه، حمل و نقل مواجه اس��ت.  
مديرعام��ل فولاد ش��ادگان در اي��ن خصوص به 
»جوان« مي گويد: »از آنجا ك��ه اين كارخانه نياز 
به توسعه دارد لذا بايد بحث توسعه زمين و به تبع 
آن مسئله آب، برق و گاز كارخانه كه جزو مهم ترين 
اولويت هاست حل شود.« عباس تفضلي مي افزايد: 
»از آنجا كه تا سال 1404 كارخانه فولاد شادگان 
بايد ظرفي��ت توليد خ��ود را ب��ه 3/6 ميليون تن 
افزايش دهد لذا به همي��ن منظور بايد ميزان برق 
فعلي كارخانه از 1۹0 مگاوات، به چهار برابر افزايش 
پيدا كند و ميزان آب فعلي مورد نياز نيز بايد از 500 
متر مكعب در ساعت، به چهار برابر افزايش پيداكند 
و همچنين گاز مورد نياز نيز نياز به افزايش دارد، 
كه بايد حتماً مورد توجه مس��ئولان قرار بگيرد.« 
وي با اشاره به مشكل نبود حمل و نقل ريلي ادامه 
مي دهد: »خط آهن س��ر بندر � ش��ادگان يكي از 
پارامترهاي مهم در حمل و نقل است كه قرار بود 
توسط كنسرسيوم فولاد شادگان، منطقه آزاد اروند، 
شركت تراورس و ستاد اجرايي فرمان امام احداث 

شود اما تاكنون اين مهم اجرايي نشده است.«
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در جبران خسارت كشاورزان لرستاني

اساس فعاليت بيمه هاي كشاورزي خدمت به مردم است تا دولت 
بتواند در برابر  ناملايمات جوي و هجوم آفت ها، چتر حمايتي خود 
را بر سر كشاورزان خسارت ديده باز كند و مرهمي بر زخم هايشان 
باش�د. با اينكه تأس�يس بيمه ها قرار ب�ود منجر به س�هولت در 
خدمت رس�اني به مردم خس�ارت ديده باش�د، اما پرداخت هاي 
ديرهنگام و عدم پوشش دهي مناس�ب حوادث و خسارات وارده 
به كش�اورزان، بر درد آنها افزوده اس�ت. يك�ي از نمونه هاي اين 
مش�كل، پرداخت نكردن مطالبات سال قبل كشاورزان لرستاني 
از س�وي صندوق بيمه اس�ت كه هنوز خس�ارت قبل�ي پرداخت 
نشده، با افزايش سرما، خس�ارت ديگري به آنها وارد شده است.  

    
سال هاست بيمه ها با ديركرد در پرداخت خسارات وارده به كشاورزان، 
در حماي��ت از اين قش��ر زحمتكش  تعل��ل مي كنند. در اين راس��تا از 
بدعهدي هاي صندوق هاي بيمه كشاورزي مي توان به خسارت وارد شده 
به كشاورزان لرستاني در سال گذشته اشاره كرد. هنوز جبران خسارت 
قبلي از س��وي بيمه ها نشده بود كه امس��ال نيز با وزش بادهاي سرد و 
كاهش شديد دما، بار ديگر به شهرستان دلفان از توابع استان لرستان 
خسارت وارد شد. فرشاد بابايي، مدير جهاد كشاورزي دلفان با اشاره به 
اينكه اين سرما همچنان ادامه دارد و كارشناسان هنوز برآورد دقيقي از 
ميزان خسارات وارده ندارند، مي گويد: » سرما خيلي شديد بود و باز هم 

بخش كشاورزي از آن متضرر شده است.«
   بدعهدي بيمه ها فقط كشاورزان را متضرر نمي كند

به گفته مسئولان استاني و مردم، صندوق هاي بيمه كشاورزي هنوز 
خسارات س��ال گذش��ته را پرداخت نكرده و همين باعث مي شود كه 
استقبال كش��اورزان از بيمه كم ش��ود. البته اين موضوع فقط يكي از 
زواياي پيامدهاي بدعهدي بيمه ها است. به طوري كه در صورت بيمه 
بودن كشاورزان و وقوع حوادثي كه كش��اورزان از آن زيان مي بينند، 
كشاورزان مي توانند با كمك هاي دولتي باز روي پاي خودشان بايستند 
و چرخ اقتصاد كش��اورزي كش��ور را به حركت درآورند. همچنين در 
همين راس��تا دولت نيز كمتر نياز به واردات محص��ولات غذايي پيدا 
مي كند، اما حالا با اين شرايط، نه تنها اشتغال بخش زيادي از جمعيت 
كش��ور تهديد مي ش��ود بلكه اقتصاد مقاومتي نيز ناديده گرفته شده 
و وابس��تگي در بخش صنايع غذايي به كش��ورهاي همسايه افزايش 
مي يابد.  بنابراين با توجه به اين تفاسير، براي داشتن اقتصادي پويا و 
مقاوم در بخش كشاورزي اول از همه بيمه ها بايد به تعهدات خودشان 
عمل كنند تا مردم به سمت بيمه كردن محصولاتشان ترغيب شوند. در 
همين راستا مدير جهاد كشاورزي دلفان مي گويد: »بيمه براي بخش 
كش��اورزي به عنوان نيازي ضروري محسوب مي ش��ود، اما استقبال 
كشاورزان وقتي بيشتر مي شود كه خدمات بيمه بهتر باشد و در اسرع 

وقت مطالبات آنان پرداخت شود.«
   معوقات كشاورزان روي هم تلنبار مي شود

س��ال 63 بود كه بيمه كشاورزي به تصويب رس��يد تا به عنوان يكي از 
راهكارهاي نوين براي مقابله با خطرات احتمالي فعاليت هاي كشاورزي و 
كاهش نتيجه نوسانات درآمدي كشاورزان عمل كند. بنابراين از آن سال 
به بعد، صندوقي تحت اين عنوان و با هدف بيمه كردن انواع محصولات 
كشاورزي و دامي براي دستيابي به خودكفايي ملي در بانك كشاورزي 
شروع به فعاليت كرد. در حال حاضر بيمه محصولات كشاورزي تنها روش 
حمايتي مسئولان است كه در صورت خسارت به بخش هاي كشاورزي، 
دام، طيور و آبزيان، مردم بتوانند  غرامتي دريافت كنند و فعاليتشان را 
ادامه بدهند.  به گفته مسئولان لرستاني، سال گذشته كشاورزان اين 
استان استقبال خوبي از بيمه كردند و سطح تحت پوشش بيمه زراعت 
در اس��تان لرس��تان حدود 75 هزار و 73۹ هكتار بود كه طي تغييرات 
جوي نزديك به 4 هزار و 370 هكتار آن خسارت ديد. بنابراين برآوردي 
كه براي آن به عمل آمد حدود يك ميليارد و 165 ميليون تومان بود كه 
تا به حال تنها 50 درصد آن محقق شده است. با توجه به همين موضوع 
مي توان فهميد نه تنها بيمه ها كمكي به بخش كشاورزي نمي كنند بلكه 

اقتصاد مقاومتي را هم ناديده  مي گيرند. 

آلودگي  هوا اردبيل را هم تهديد مي كند
كمبود فضاي سبز در سردسيرترين استان كشور

فولاد شادگان در كش و قوس موافقت محيط زيست
مشكلات زيست محيطي و برخي كمبودها موجب شده تا كارخانه ۱0 ساله فولاد شادگان هنوز به بهره برداري نرسد

در حالي كه با گذشت ۱0سال از كلنگ زني پروژه فولاد شادگان اين مجتمع 
صنعتي در ش�رف بهره برداري قرار دارد و حتي سرمايه گذار خارجي نيز 
آماده همكاري با اين پروژه است، اما برخي از مشكلات سبب شده تا روند 
ادامه كار در هاله اي از ابهام قراربگيرد.  نياز صنعت فولاد به منابع فراوان 
آب و س�اخت آن در كنار تنها تالاب اين منطقه مخالفت محيط زيس�ت 

خوزستان را در پي داشت، اين در حالي بود كه مسئولان اعلام كردند اين 
مجتمع هيچ گونه تأثير منفي بر محيط زيست نخواهد داشت.  با اين حال 
مديركل محيط زيست خوزستان مي گويد: »با توجه به نياز اين كارخانه 
به 2 هزار مترمكعب آب در ساعت، اين موضوع در دراز مدت تأثير منفي 
برتالاب شادگان خواهد گذاشت لذا با فعاليت آن به شدت مخالف هستيم.«

ميترا شهبازي

رئي�س اداره ام�ور مرات�ع اداره كل مناب�ع 
طبيع�ي و آبخي�زداري گلس�تان از اج�راي 
پروژه ه�اي اصلاح و احي�ا در س�طحي معادل 
۱۵00 هكتار در مراتع قش�لاقي استان خبر داد. 
فرهنگ دوست گفت: اجراي پروژه هاي بوته كاري و 

ذخيره نزولات آسماني همراه با بذرپاشي از پروژه هاي 
مهم اصلاح و احياي مرتع در مراتع قشلاقي گلستان 
به ش��مار مي رود.  وي به اجراي پ��روژه بوته كاري و 
ذخيره نزولات آسماني همراه با بذرپاشي در سطحي 
معادل 1500 هكتار در مراتع قش��لاقي اس��تان در 

شهرس��تان هاي گنبد كاووس، مراوه تپه، كلاله، آق 
قلا و آزاد شهر اشاره كرد.  فرهنگ دوست افزود: توليد، 
انتقال و كشت نهال هاي آتريپلكس در پروژه بوته كاري 
در سطحي معادل 500 هكتار با مشاركت مجريان 
طرح هاي مرتعداري، شركت هاي تعاوني مرتعداري و 

اتحاديه مرتعداران استان گلستان در حال انجام است.  
فرهنگ دوست ادامه داد: پروژه ذخيره نزولات آسماني 
همراه با بذرپاشي در عرصه هاي مرتعي خلع يد شده 
در سطح 1000 هكتار در شهرستان گنبد كاووس، 

مراوه تپه و كلاله در حال اجرا مي باشد. 

اجراي پروژه هاي اصلاح و احيا در مراتع گلستان
   گلستان

محمدرضا سوري
   گزارش يك

 انعقاد قرارداد ايجاد زيرساخت ها 
در منطقه اقتصادي گرمسار   

نماينده شهرستان هاي گرمسار و آرادان     سمنان
در مجلس ش�وراي اس�لامي از انعقاد 
قرارداد370 ميليارد ريالي براي ايجاد زيرساخت در زمينه تأمين 
آب، ب�رق و گاز در منطق�ه وي�ژه اقتص�ادي گرمس�ار خب�ر داد. 
غلامرضا كاتب با بيان اينكه هشت ناحيه شهرك صنعتي در شهرستان 
گرمس��ار اس��تان س��منان وجود دارد، گفت: منطقه ويژه اقتصادي 
شهرستان گرمسار به دليل فاصله 85 كيلومتري با تهران و ارتباطات 
بين المللي ريلي، از منطقه هاي ويژه اقتصادي قابل توس��عه و نيازمند 
توجه بيشتر محسوب مي شود.  وي با بيان اينكه از 2 هزار واحد صنعتي 
و توليدي استان سمنان، هزار واحد در شهرستان گرمسار مستقر است، 
افزود: وجود آزاد راه گرمسار- قم باعث وصل شدن 17 استان به منطقه 
ويژه اقتصادي گرمسار شده كه ش��رايط توسعه منطقه ويژه اقتصادي 
را فراهم كرده است.  نماينده مردم شهرستان هاي گرمسار و آرادان در 
مجلس شوراي اسلامي گفت: متروي تهران- ورامين- پيشوا- گرمسار 
تا پايان س��ال ۹5 به بهره برداري مي رسد و زيرساخت ارتباطي مهمي 

براي اتصال شهرستان گرمسار با استان تهران مي شود.

 پرداخت خسارت به تاكداران بجنورد  
از تسهيلات سفر رهبري    

از مح�ل تس�هيلات س�فر رهب�ري    خراسان شمالي
۱4ميليارد ريال تسهيلات به تاكداران 
خسارت ديده ناشي از آفت س�فيدك داخلي انگور پرداخت شد. 
مدير جهاد كشاورزي شهرستان بجنورد با اعلام اين خبر گفت: براي حمايت 
و كمك به كشاورزان آسيب ديده 347پرونده به ارزش 31ميليارد و ۹38 
ميليون ريال به بانك معرفي شدند كه تاكنون 151 پرونده موفق به دريافت 
اين تسهيلات شدند.  اسماعيل محمودآبادي افزود: سازمان جهاد كشاورزي 
استان، مديريت بحران، دستگاه هاي مربوط و استانداري پيگير هستند تا 
جبران خسارات تاكداران در دستور كار دولت قرار گيرد و منجر به مصوبه اي 
براي كمك به باغداران شود.   محمودآبادي با بيان اينكه شهرستان بجنورد 
18 هزار و 500 هكتار تاكستان دارد، گفت: 80درصد خسارات به تاك هاي 
استان مربوط به شهرستان بجنورد است.  وي با ابراز نگراني از امكان شيوع 
بيماري در سال آينده گفت: همه اقدامات لازم براي تأمين سموم مورد نياز 

انجام شد و نهاده هاي مورد نياز در اختيار كشاورزان قرار مي گيرد.


